
5 گردشگری

گروه گردشــگری- قائم مقام 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی از ارســال پرونده منظر 
شــهری تاریخی همدان و هگمتانه در 
سال ۱۴۰۱ برای ثبت در فهرست جهانی 

یونسکو خبر داد.
علی دارابی در نشست با علیرضا 
قاســمی فرزاد استاندار همدان با اشاره 
به جایگاه این اســتان در تاریخ و تمدن 
فرهنگ ایران زمین گفت: پرونده ثبت 
جهانی منظر شهری تاریخی همدان که 
تدوین آن در حال انجام است، پرونده ای 
ویژه در میان آثار ثبت شده جهانی کشور 
بوده زیرا که این پرونده، تاریخ شــهر 
همدان از دوره باســتان تا دوره معاصر 
را روایت می کند و پهنه ای گســترده از 
محدوده محوطه باســتانی هگمتانه تا 
خیابان ها و میادین معاصر این کهن شهر 
تاریخی ایرانی اسلامی را در بر می گیرد.

قائم مقام وزیــر میراث فرهنگی 
ادامه داد: با توجه به این دیدار، توافقات 
قطعی برای ارســال پرونــده میراث 

جهانی منظر شهری تاریخی همدان به 
یونســکو در سال ۱۴۰۱ به انجام رسید 
و کارگروه هــا و کمیته های اجرایی و 
میدانی برای پیشــبرد مطالعات مرتبط 
با پرونده ثبت جهانی این اثر شــروع به 
فعالیت کرده اند و امیــدوارم با اهتمام 
همه مسئولان و مقامات اجرایی استانی 
همــه موانع ثبت جهانــی اثر رفع و در 
آینده نزدیک شــاهد ثبت جهانی این 

اثر خواهیم بــود. دارابی تصریح کرد: 
دو پرونده کاروانســرای ایرانی و منظر 
فرهنگی ماســوله از دیگر پرونده های 
ثبت جهانی کشــور هستند که پیشتر 
ارسال آن ها به یونسکو انجام شده است. 
علیرضا قاسمی فرزاد استاندار همدان 
نیز در این نشســت با تشــکر از اقدام 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی در توجه به این استان از 

تشــکیل ستاد تخصصی برای پیگیری 
ثبت جهانی منظر شهری تاریخی همدان 
در استانداری خبر داد و گفت: این ستاد 
با ریاســت اینجانب و دبیری معاونت 
عمرانی تشــکیل خواهد شد تا به کار 
ســرعت دهد. او افــزود: ثبت جهانی 
منظر شهری تاریخی همدان مهمترین 
اولویت استان در حوزه میراث فرهنگی 
و گردشگری است و تمام دستگاه های 
اجرایی اســتان همدان برای رفع موانع 
ثبــت جهانــی این اثــر آمادگی کامل 
داشــته و در هماهنگی کامل با اهداف 
حفاظتــی میراث فرهنگــی این پهنه 
شــهری تاریخی گام برمی دارند. این 
نشست با حضور محمد حسن طالبیان 
مشاور وزیر میراث فرهنگی، مصطفی 
پورعلی مدیرکل ثبــت و حریم آثار و 
حفظ و احیای میراث معنوی و طبیعی، 
فرهاد عزیزی زلانی مدیرکل پایگاه ها، 
علی مال میر مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان همدان 

در تهران در دفتر وزارتی برگزار شد.

سال  گردشگری-چندین  گروه 
اســت که بنا های تاریخی کشورمان، 
لوکیشن سریال ها و فیلم های سینمایی 

تاریخی می شوند.
چندین ســال اســت که بنا های 
تاریخی کشورمان، لوکیشن سریال ها 
و فیلم های ســینمایی تاریخی شده اند. 
بــا وجود اثرات مثبتی کــه این میراث 
تاریخی بر توســعه روند فیلم ســازی 
داشــته اند، اما این رویــه برای میراث 
ارزشمند کشــورمان، گران تمام شده 
اســت. هنوز هم در کاخ گلستان، جای 
خالی دو گلدانی که در حین فیلمبرداری 
در دهه ۷۰ شکست، حس می شود و یا 
دو گلدانی کــه در دهه ۹۰ در این کاخ 
گم شد! در سال ۱۳۹۳، پس از خسارت 
وارده به کاخ گلستان حین فیلمبرداری 
سریال »معمای شاه«، معاون وقت میراث 
فرهنگــی ورود گروه های فیلمبرداری 
به موزه ها و بنا های تاریخی کشــور را 
تا اطلاع ثانــوی ممنوع کرد. همچنین 
در ســال ۱۳۹۶، سید مهدی موسوی، 
رئیس وقــت اداره امور فرهنگی مرکز 
روابط عمومی سازمان میراث فرهنگی 
و کارشناس امور هنری اعلام کرد که از 

ســال ۹۳ به بعد، فیلمبرداری به منظور 
تولید فیلم سینمایی و سریال در اماکن 
تاریخی ممنوع شده و متقاضیان در موارد 
استثنا اگر از هر مرجعی مجوز بگیرند، 
خلاف دستورالعمل ابلاغی عمل کرده 
انــد. عمارت مســتوفی الممالک هم 
از این آســیب ها بی نصیب نمانده؛ به 
گونه ای که در زمان ســاخت ســریال 
»از یاد ها رفته«، رنگ آمیزی دیوار های 
این بنای ثبتی قاجــاری را کاملًا تغییر 
دادند و حتــی در معماری بخش هایی 
از بنا دســت برده شــد. با وجود وضع 
قوانین و دســتورالعمل های یاد شده، 
باز شــاهد هستیم که در سال های اخیر 
بناهای تاریخی از سوی وزارت میراث 
فرهنگی و گردشــگری به گروه های 

فیلمسازی اجاره داده می شوند.
دارابــی: ضوابــط و قانون 

تعریف می کنیم
علی دارابی معاون میراث فرهنگی 
کشور در این باره بیان کرده که در حال 
باز تعریف ضوابطی هستیم تا  در عین 
اســتفاده از این مکان ها برای کارهای 
فرهنگــی و هنری، مقرراتــی را برای 
جلوگیــری از ایجاد خســارت  وضع 

کنیم. به تازگی گروه فیلمبرداری سریال 
»خاتون« در عمارت مسعودیه حضور 
پیدا کرده اند. همچنین عمارت بادگیر 
کاخ گلستان در اختیار گروه فیلمبرداری 
ســریال »جیران« به کارگردانی حسن 
فتحی قرار گرفته اســت. این در حالی 
است که  فیلمسازان با توجه به پیشرفت 
تکنولــوژی، قادرند هــر فضایی را در 
استودیو بازســازی کرده و  از تخریب 

ابنیه تاریخی جلوگیری کنند.
ســازه الحاقی به باغ عفیف 
آبــاد، بــه این عمارت آســیبی 

نمی زند
در خبر هــا اعلام شــد که برای 
ساخت یک فیلم سینمایی تاریخی، به 
صورت موقت سازه ای در باغ تاریخی 
عفیف آباد احداث شــده اســت. باغ 
عفیف آباد در سال ۱۳۵۱ ثبت ملی شده 
اســت و ساخت سازه ای در حریم این 
باغ اعتــراض و نگرانی علاقه مندان به 

میراث فرهنگی را در پی داشته است.
همین چند سال پیش بود که گروه 

فیلمبرداری تهمینه میلانی با اســپری 
کردن مواد شــیمیایی روی سنگ های 
کاخ تچر تخت جمشــید باعث آسیب 
به منظره کاخ شــد. و این بــار به بهانه 
ســاخت فیلم سووشــون برگرفته از 
رمان سیمین دانشــور و به کارگردانی 
نرگس آبیار؛ مجوز ساخت و ساز بنایی 
غیراســتاندارد در کنــار بنای تاریخی 
باغ عفیف آباد شــیراز یکی از باغ های 
معروف دوران قجری صادر شده است. 
در حالی که مستندسازان شیرازی برای 
گرفتن مجوز، ماه ها باید در راهرو های 
سازمان های مربوطه بالا و پایین بشوند، 
نه تنها مجوز ســاخت فیلم بلکه مجوز 
احداث سازه ای مماس با بنای تاریخی 
صادر می شود که مورد اعتراض اهالی 
فرهنگ قرار گرفته اســت. محسن نژاد 
مدیــر کل میراث فرهنگــی فارس در 
توضیح این اتفاق می گوید: این ســازه 
به صورت موقت بوده و به عمارت باغ 
عفیف آباد هیچ ضربه و آسیبی نمی زند. 
به گفته او، این سازه به شکل پرتابل است 

و فاصله لازم هم با بنا رعایت شده و در 
پایان پروژه نیز باید توسط تهیه کنندگان 
و با نظارت به صورت ایمن جمع آوری 
شــود. هر چند در این سازه از اسکلت 
بنایی استفاده شده، اما بدون فونداسیون 
و موقت اســت و پایان پروژه با ایمنی 
کامل جمع آوری می شود. حال، باید دید 
بعد از اتمام فیلمبرداری، این سازه های 
جدید برچیده می شوند و یا به باغ آسیبی 

وارد می شود؟
اســتفاده از ابنیه تاریخی 
به عنوان لوکیشن فیلم مشکلی 

ندارد
در همین ارتباط، با پرهام جانفشان 
مدیــر کل اداره میــراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی تهران گفتگو 
کردیــم. او عقیده دارد که بنای تاریخی 
باید زنده باشد و شرط حیات این ابنیه، 
منوط به کاربری هایی است که به آن داده 
می شود. این کاربری ها می تواند اعم از 
کاربری فرهنگی، اقامتی گردشگری و ... 
است. جانفشان، استفاده از ابنیه تاریخی 

به عنوان لوکیشــن فیلم هــا را مغایر با 
سیاست های میراث فرهنگی نمی داند؛ 
اما در این میان، شــرط نظارت موثر و 
جدی میراث فرهنگی بر عدم آسیب به 
اصل بنای تاریخی در حین فیلمبرداری 

را امری اساسی عنوان می کند.
به گفتــه او، اســتفاده از بنا های 
تاریخی به عنوان لوکیشــن امر دور از 

ذهنی نیســت؛ اما موضوع حفاظت از 
ابنیــه در بعضی مواقع، رعایت شــده 
و در برخــی مواقع مــورد اهمال قرار 
گرفته اســت. نکته جالب اینجاســت 
کــه او، لفظ تخریــب بنا های تاریخی 
توسط گروه های فیلمبرداری را درست 
نمی داند؛ چرا که عقیده دارد تخریب به 
آن معنی نیست که ساختمان کلا خراب 

شده باشد. بلکه الحاقاتی به بنا بوده که 
در همان زمــان، تذکرات لازم به گروه 
داده شده است. البته او تاکید دارد که این 
موضوع، برای برهه های گذشته بوده و 
این موضوع برای امروز نیست. به گفته 
او یک ناظر توســط میــراث فرهنگی 
انتخاب شده تا گروه از الگو های کاری 

خود فراتر نروند.

گروه گردشگری- پایگاه جهانی 
پرســپولیس با اشــاره به بارندگی های 
اخیر که بســیاری از شــهرها از جمله 
شــیراز را دچار آبگرفتگی و ســیلاب 
شــدید کرد، توضیح داد: دوراندیشی و 
مهندســی دفع آب در دوره هخامنشی 
در تختگاه تخت جمشید، این شاهکار 
معماری ایران زمین را از خطر ســیلاب 
مصون داشته است. این پایگاه همچنین 
ویدئویی را کــه ۲۵ دی ماه ۱۴۰۰ و در 
روزهایی که اســتان های جنوبی ایران 
با بارندگی پی در پی دچار ســیلاب و 
آبگرفتگی های شدید شــده بودند، از 
تخت جمشید گرفته شده است، منتشر 
کرد و در توضیح آن نوشــت: »در این 
فیلم خروجی آبراهه های تخت جمشید 
نشان داده می شود که در گوشه جنوب 
شــرقی تختگاه، قرار گرفته اســت و 
آبِ تمامی شــبکه کانال های زیرزمینی 
به آن منتهی شــده اســت و از آن جا ب  
ســمت برزن جنوبی جاری می شــود.
ایــن خروجی بیــن ســال های ۹۰ تا 

۹۳ توســط تیمی از باستان شناســان و 
مرمتگران به سرپرستی دکتر علی اسدی 
شناســایی و کاوش شــد و در نهایت، 
مشــکل آبگرفتگی بناهای تختگاه، به 
طور اساســی برای همیشــه رفع شد. 
خوشبختانه با درایت و تدبیر مهندسان 
نابغه هخامنشــی و لایروبی کانال های 
دفــع آب و کاوش های صورت گرفته 
در چند ســال اخیر بــه همت مدیران 

تخت جمشید و کاوشگران سختکوش 
این کانال هــا، مجموعه میراث جهانی 
تخت جمشــید بدون مشکل سیلاب 
روزهــای بارانی را ســپری می کند.« 
تخت جمشــید تا سال ۱۳۹۱ با مشکل 
آبگرفتگی و تجمع آب مواجه بود. علی 
اسدی، باستان شناســی که آبراهه های 
تخت جمشید را کاوش کرده است، قبلا 
در این باره توضیح داده بود که تا ســال 

۹۱ به دلیل مسدود بودن مسیر خروجی 
آبراهه های تخت جمشید، این مجموعه 
همواره در فصل های پرآب با مشکل دفع 
آب و فاضــلاب مواجه بود که موجب 
بروز مشــکلات شــده بود، به  گونه ای 
که همواره شاهد انباشت حجم زیادی 
آب در این مجموعه جهانی و آسیب به 
آثار آن بودیم. روشی که برای تخلیه این 
آب ها در نظر گرفته می شد گذاشتن پمپ 
در بخش هایــی از کانال های زیرزمینی 
تخت جمشــید بود و از این طریق، آب 
جمع شــده در آبراهه ها از مســیری به 
بیرون از تخت گاه هدایت می شد. سال 
۹۱ علی اسدی و تیم باستان شناسی اش 
عملیات کاوش سیستم دفع آب ۲۵۰۰ 
ساله در پرســپولیس را آغاز کردند که 
۱۱۰ روز طول کشید. اسدی این کاوش 
را "پرخطر" توصیف کرده و گفته بود: 
با وجود ریــزش دیواره ها و عمق زیاد 
کارگاه، ایــن کاوش یکی از کاوش های 
پرخطر باستان شناسی به حساب می آمد 

که بدون مشکل به نتیجه رسید.

هنریکهبرایفرهنگ،گرانتماممیشود
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توافقنامه  گروه گردشــگری- 
ســفرهای گروهی بدون روادید برای 
گردشگران دو کشور ایران و روسیه در 
۲۸ مــارس ۲۰۱۷ )۸ فروردین ۱۳۹۶( 
در مسکو امضا شــد و بالاخره ایران و 
روسیه در خردادماه ۱۴۰۰ برنامه اجرایی 
موافقت نامــه »لغو روادیــد گروهی 
گردشــگری« را امضا کردند که بر آن 
اساس، شهروندان دو کشور به صورت 
گروهــی از ۵ تا ۵۰ نفر از طریق آژانس 
مسافرتی و بدون ویزا می توانند به ایران 
و روسیه سفر کنند. اعتبار زمانی اجرای 
این تفاهم نامه تا ۲۰۲۳ تعیین شده است. 
با وجود این تفاهم نامه، اما شــهروندان 
دو کشور در سفرهای انفرادی و بدون 
آژانس همچنان باید ویزا دریافت کنند.

نهادهــای هماهنگ کننــده این 
توافقنامه از طرف ایران - وزارت میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری 
ایران و نمایندگان ذیصلاح آن، از طرف 
روســیه - روس توریســم و مقامات 
اجرایی در زمینه گردشگری نهادهای 

قوه اجرایی فدراسیون روسیه هستند.
حتــا در تیر مــاه ۱۴۰۰ وزارت 
امورخارجه روسیه در بیانیه ای توافقنامه 
میــان دولت های جمهوری اســلامی 
ایران و فدراسیون روسیه در خصوص 
ســفرهای گروهی بدون روادید برای 
شــهروندان دو کشــور را لازم الاجرا 
دانست. در بخشــی از این بیانیه آمده 
است، پذیرش گروه های توریستی در 

فدراسیون روسیه از ایران در چارچوب 
توافقنامه پــس از رفع محدودیت های 
موقــت ورود شــهروندان خارجی به 
این کشــور بر اساس دســتور دولت 
فدراســیون روسیه در تاریخ ۱۶ مارس 
ســال ۲۰۲۰ »)۲۶ اسفند ۹۸( در مورد 
محدودیت موقت ورود اتباع خارجی و 
افراد بدون تابعیت به فدراسیون روسیه و 
تعلیق موقت صدور ویزا و دعوت نامه« 
در رابطــه با همه گیری جدید ویروس 
کرونا امکان پذیر اســت. با وجود آنکه 
اکنون در دومین ماه از سال ۲۰۲۱ به سر 
می بریم و باید تاکنون شاهد عملیاتی و 
اجرایی شدن موافقت نامه »لغو روادید 
گروهی گردشــگری ایران و روسیه« 
باشیم اما این مهم تاکنون به مرحله اجرا 
نرســیده و همچنان برای سفر ایرانی ها 

و بعضا روس ها باید ویزا صادر شود. 
ولی الله تیموری )معاون ســابق 
گردشــگری کشــور( کــه مراحــل 
موافقت نامــه »لغو روادیــد گروهی 
گردشــگری ایران و روسیه« در زمان 
معاونت او در حوزه گردشــگری رقم 
خــورد و امضا شــد و به نوعی او یکی 
از عوامــل اصلی به ثمر رســیدن این 
موافقت نامــه به حســاب می آید، در 
خصــوص این مهم که چرا تاکنون این 
توافقنامه به مرحله اجرا نرسیده است، 
گفت: تمام مفاد این تفاهم نامه به امضاء 
رسیده و تقریبا به اجرا رسیده اما کرونا 
سبب شد تا با تاخیر در عملیاتی شدن آن 

روبه رو شویم. تمام فرایندهای اجرایی 
ایــن تفاهم نامه انجام شــده چنانکه از 
ســوی ایران، آژانس هــای معتمد به 
روس ها معرفی و از ســوی روسیه نیز 
آژانس های مورد تاییــد آن ها به ایران 
معرفی شــده اند اما عملیاتی شدن آن با 
کرونا و شیوع سویه جدید آن همراه شد. 
هرچند ممکن است ما مرزها را به سوی 
گردشــگران باز کرده باشیم اما طرف 

مقابل ما نیز باید آمادگی لازم برای اعزام 
و یا سفر گردشگران را داشته باشد. 

او درخصــوص آخرین اقدامات 
انجام شــده در خصــوص لغو ویزای 
سفرهای گروهی ایران و روسیه گفت: 
قرار بر آن شــد که هــر دو گروه )ایران 
و روس( با ســتادهای کرونای خود در 
خصوص اعزام و ســفر گردشــگران 
ورودی و خروجی به تفاهم برســند و 

اجازه های لازم صادر شــود. ما نیز این 
طرح را در ستاد ملی کرونا مطرح کردیم 
و در آبان ماه اجازه داده شد تا از آذر ماه 
مرزها برای گردشگران بازشوند. قرار 
بود از آن زمان این اتفاق بیفتد اما شیوع 
سویه های جدید کرونا به نوعی مانع این 
امر شد. تیموری در پاسخ به این سوال 
که آیا مشــکل فقط سویه جدید کرونا 
است و یا آنکه مشکلاتی در بخش های 

اداری و پروتکل های آن ها وجود دارد، 
گفت: از نظر فرایند رســمی، اجرایی و 
تشریفاتی، همه کارها انجام شده و اکنون 
آن هــا می توانند با ایــن فرایند به ایران 
ســفر کنند. با توجه به گزارش سازمان 
جهانی گردشــگری که مطرح شــده 
اســت؛ گردشگری آسیا و خاورمیانه با 
ریزش ۹۳ درصدی گردشگران نسبت 
به سال های قبل از شیوع ویروس کرونا 
روبه رو اســت، بنابراین می توان گفت 
هنوز حوزه گردشــگری به روال سابق 

خود باز نگشته است. 
بنابراین نمی توان گفت اگر قرارداد 
و یا تفاهم نامه ای هم نوشته شده حتما 
باید ســریعاً اجرایی شود بلکه باید در 
انتظار فراهم شــدن شرایط نشست. در 
این میان نیاز اســت تا فضای رسانه ای 

تا حدودی تعدیل شود چراکه هنوز در 
حال ارســال پالس های منفی هستیم و 
دائم از تعداد مبتلایان و فوتی های کرونا 
و امیکرون گزارش هایی در رســانه ها 
منتشر می شــود. این امر باید مدیریت 
شــود تا بتوانیم گردشــگران را جذب 

کنیم. 
جذب گردشــگران روس متاثر 
از شــرایط بین المللی اســت و چیزی 
جدید و مختص به ایران نیســت. تمام 
این صحبت ها درحالی مطرح می شود 
که هنوز گردشگران روس و شهروندان 
روسیه ایران را به درستی نمی شناسند 
و بنابر گفته توراپراتورها هنوز تبلیغات 
درســتی از ایــران و جاذبه های آن در 
رســانه های اجتماعی و محلی روسیه 
انجام نگرفته. نبایــد فراموش کرد که 

توافقنامه ســفرهای گروهــی بدون 
روادید برای گردشــگران دو کشــور 
ایران و روســیه در ۲۸ مارس ۲۰۱۷ )۸ 
فروردین ۱۳۹۶( در مسکو کلید خورد 
و بر این اســاس تا امــروز که به نوعی 
به اجرایی شــدن آن نزدیک شــده ایم 
بیش از ۵ ســال می گذرد، معاون سابق 
گردشگری کشور در پاسخ به این سئوال 
که چرا در طول این سال ها که فرصت 
مناسبی برای معرفی ایران و جاذبه های 
گردشــگری آن به گردشگران روس 
بــود، درصدد انجام تبلیغات درســت 
و مثبت بــرای معرفی ایران به روس ها 
برنیامده اند، گفت: با شیوع کرونا تمام 
فعالیت ها و کارها در حوزه گردشگری 
تعطیل شد بنابراین نمی توان گفت چرا 
طی این سال ها کاری انجام نشده است.

 نیاز اســت تا فضای رســانه ای تا حدودی تعدیل شــود چراکه هنوز در حال ارســال پالس های 
منفــی هســتیم و دائــم از تعــداد مبتلایــان و فوتی هــای کرونــا و امیکــرون گزارش هایی در 
رســانه ها منتشــر می شــود. این امر باید مدیریت شــود تــا بتوانیم گردشــگران را جذب کنیم.

در گفت وگو با معاون سابق گردشگری کشور مطرح شد؛

چرا »لغو روادید گروهی 
گردشگری ایران و روسیه«

 اجرایی نشد؟  
معاون پیشین گردشگری کشور درخصوص چرایی اجرایی نشدن توافقنامه »لغو روادید گروهی گردشگری

 ایران و روسیه« گفت: شیوع کرونا و سویه های جدید آن سبب شد تا این توافقنامه تاکنون به مرحله عملیاتی نرسد.


